
ZMĚNY, KTERÉ PŘINESE LETOŠNÍ ROK
Vážení spoluobčané,
právě držíte v rukou další
vydání Chválenického
trojlístku. Co vám přináší?
10 let časopisu
Úvodem mi dovolte
vzpomenout, že je tomu
již 10 let, kdy pod
vedením pana Milana
Jana vyšlo první číslo
tohoto časopisu, tehdy
ještě pod názvem Čtení
pro Vás.
Změna územního plánu 
Nyní bych rád ve zkratce
zrekapituloval, co se v
mezidobí od posledního vydání časopisu v našich obcích
událo. Nejzásadnějším dokumentem, který po
několikaletém projednávání vešel v platnost je Změna č.
1 Územního plánu Obce Chválenice. Jeho účinnost byla
vydána Opatřením obecné povahy a to dnem 14. 2. 2017.
Tento dokument je k nahlédnutí na OÚ Chválenice a na
webových stránkách obce.
Kanalizace a čistička
Zpracovatel projektové dokumentace na provedení
stavby Chválenice-ČOV a kanalizace - 1. etapa, firma
KONEKO, spol. s r.o. předala dílo v řádném termínu. Nyní
jen čekáme na aktualizaci stanovisek od společnosti ČEZ
Distribuce, a.s. ohledně připojení čerpacích stanic a ČOV
na elektřinu. Více informací k této problematice se
dozvíte v samostatné kapitole.
Oprava elektrických rozvodů v Chouzovech
V obci Chouzovy je připravován projekt na opravu
rozvodů elektrické energie, vzdušné vedení bude
demontováno a uloženo do země, taktéž budou
demontovány všechny nástřešní konzole a sloupy. Z výše
uvedeného důvodu obec připravuje projekt na opravu
veřejného osvětlení, které je nyní umístěno na sloupech

vlastněných spol. ČEZ
Distribuce, a.s. Nové
veřejné osvětlení bude
vedeno zemí a osvětlovací
body budou  umístěny na
zcela nových podpěrných
sloupech. Obec zažádala
o dotaci na tento projekt
Plzeňský kraj. Stavební
práce budou probíhat  dle
posledních informací
během léta tohoto roku.
Změny ve Chválenicích
Ve Chválenicích byla před
časem dokončena oprava
chodníku v části kolem

restaurace Na Radosti. Na stavbu jsou v současnou chvíli
uplatňovány reklamace na závady, jež se projevily přes
zimu. V prosinci roku 2016 byla provedena výměna
vysloužilých oken v kulturním domě ve Chválenicích.
Projekt výměny oken a oprava chodníku byly finančně
podpořeny Plzeňským krajem. V říjnu roku 2016 byla
provedena oprava parkoviště před obecním úřadem, kde
byl původní a nevyhovující povrch nahrazen asfaltem.
Pan Řezníček dokončil a předal opravená Boží muka v naší
obci.
Nové cesty v Želčanech
V Želčanech proběhlo dne 16. 2. 2017 předání staveniště
firmě Silnice Klatovy a.s., a to na zhotovení nových
polních cest. Jedna z cest povede ze Želčan a napojí se na
již zbudovanou cestu v katastrálním území Olešná u
Nezvěstic. Druhá povede ze stávající silnice 3. třídy na
Olešnou přes brod a dále kolem zemědělského družstva
v Želčanech. Projekt má být ukončen dle smlouvy do 31.
10. 2017.
Nové auto pro želčanské hasiče
Pro JSDH Želčany je objednaný nový dopravní automobil
FIAT DUCATO, který je Pokračování na straně 2

V sobotu 4. března 2017 se ve Chválenicích uskutečnil již potřetí
masopust a průvod masek prošel Chválenicemi.
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Zahájení příprav tohoto projektu se datuje
do roku 2004. V té době existovaly vhodné
dotační tituly, ze kterých bylo možné vý-
stavbu akce financovat. Bohužel v průběhu
projekčních příprav se narazilo na mnohá úskalí,
které zapříčinily, že právoplatné stavební povolení
bylo vydáno až v roce 2012. Od té doby byla jeho
platnost již dvakrát prodlužována. Stavební po-
volení zahrnuje výstavbu splaškové kanalizace
na  území všech tří sídel. Bohužel dokumen-
tace, na níž bylo vydáno stavební povolení,
nezahrnuje odkanalizování všech nemovitostí
v Obci Chválenice. Hlavním důvodem byla ne-
existence nové zástavby v době přípravy pro-
jektu, a také nesouhlas Ředitelství silnic a dálnic
ČR s uložením stoky do silnice I/20 od obecního
úřadu k bytovkám. Tyto části začnou být projekčně řešeny
ve chvíli, kdy bude zahájena výstavba 1. etapy. 
V loňském roce jsme podávali na projekt žádost o dotaci
do Operačního programu životní prostředí (dále jen
OPŽP). Naše žádost nebyla dostatečně obodována, pod-
pora nám unikala o 3 body. Bohužel nám nebylo uznáno
ochranné pásmo vodního zdroje, jehož vyhlášení nabylo
právní moci až po uzávěrce přijmu žádosti. Za toto
ochranné pásmo bychom obdrželi 5 bodů a patřili by-
chom mezi úspěšné žadatele.
Žádost o dotaci byla podána i v letošním roce. V součas-
nou chvíli je příprava projektu ve fázi zpracované  doku-
mentace pro provedení stavebních prací (tzv. PDPS)
na akci “Chválenice ČOV a kanalizace - 1. etapa”. Vysoký
stav připravenosti projektu je řídícím orgánem OPŽP
kladně bodován, proto předpokládáme úspěch při hod-
nocení nové žádosti o dotaci. Rozhodnutí se dozvíme
v průběhu měsíce června.
Nyní upravujeme finální podobu zadávacího řízení
na výběr zhotovitele stavebních prací tak, abychom mohli
vypsat výběrové řízení. Předmětem soutěžených staveb-

ních prací je výstavba čistírny odpadních
vod, stoky mezi Chválenicemi a Želčany a

stoková sít ve Chválenicích. Před zahájením
stavebních prací budeme poptávat osobu,

která obci zajistí  TDI (technický dozor investora) a
BOZP (Bezpečnost a ochrana zdraví při stavbě). Ne-

vyskytnou-li se potíže v zadávacím řízení, před-
pokládáme zahájení výstavby v letních
měsících tohoto roku. 
Kanalizační přípojky z jednotlivých nemovi-
tostí do nově budovaného systému je nutné
vyprojektovat a získat územní souhlas. Nosi-
telem projektu a nákladů s tím spojených jsou

majitelé nemovitostí. Obec Chválenice po do-
hodě s projekční kanceláří PROVOD, spol. s r. o.

nabízí občanům možnost jejich přípojky naprojek-
tovat. Cena projektu jedné přípojky vč. jejího zaměření je
2 600,- Kč bez DPH. Cena nezahrnuje správní poplatek a
zajištění územního souhlasu. Cena projektové dokumen-
tace na přípojky pro bytové domy bude případně řešena
individuálně. Bude-li ze strany občanů o tuto službu
zájem, mohou se nahlásit na OÚ Chválenice. Samotné ob-
jednání projekčních prací proběhne ve chvíli, kdy bude
zřejmé, že bude dotace přiznána.
Náklady na akci určené projektantem jsou ve výši 57 050
000,-Kč bez DPH. Procentuální výše dotace, o kterou je
požádáno, je 63,75 %. Z toho plyne, že obec bude doplá-
cet z vlastních zdrojů cca 20 000 000,- Kč. Abychom ne-
malou investici rozložili do horizontu 10 let a nebyli jsme
nuceni velkým způsobem omezovat další investice, uva-
žujeme o zápůjčce z fondů OPŽP ve výši 16 000 000,- Kč.
Úrok této zápůjčky je garantován ve výši 0,45 %.
Další aktuální informace vám přineseme v příštím vydání
Chválenického trojlístku, v případě nutnosti vám budou
informace sděleny jiným, vhodným způsobem.

Splašková kanalizace a čistička odpadních vod pro obec

Ing. Pavel Kvídera, starosta obce

finančně podpořen Generálním ředitelstvím HZS ČR  a Pl-
zeňským krajem. Tento automobil bude dodán do 30. 4.
2017. 
Koupě restaurace Na Radosti
Finalizujeme uzavření kupní smlouvy na koupi nemovi-
tosti restaurace Na Radosti do vlastnictví obce. Součástí
koupě je samotná stavba včetně vybavení,  zastavených
a přilehlých pozemků. Jakmile nemovitost obec nabude
do svého výlučného vlastnictví, vyhlásí výběrové řízení
na provozovatele tohoto zařízení. Víte-li o někom, kdo by
měl o provozování jmenovaného zařízení zájem, nechť
potenciální zájemce sleduje obecní vývěsky nebo webové
stránky obce.
Situace kolem silnice I/20
V návaznosti na četná jednání s Ředitelstvím silnic a dálnic
ČR byla zahájena projektová příprava na výměnu dešťové

kanalizace kolem silnice I/20 v obci Chválenice. Součástí
tohoto projektu bude i úprava přechodu u školy a u pro-
dejny potravin. S tím je spojená i úprava samotného
chodníku. Nenarazí-li se v přípravě projektu na závažné
problémy, bude samotná stavba ukončena v průběhu
podzimu letošního roku.
Hledáme ředitele základní školy
V závěru mého příspěvku upozorňuji na skutečnost, že ře-
ditelka ZŠ a MŠ Chválenice, paní Mgr. Hiclová, se k 31. 7.
2017 vzdává postu ředitelky školy a odchází do důchodu.
Z tohoto důvodu Obec Chválenice vypsala konkurz na no-
vého ředitele/ku zdejší základní a mateřské školy. Podrob-
nosti jsou dostupné na webových stránkách obce a
na obecních vývěskách.
Závěrem mého příspěvku dovolte, abych Vám popřál po-
hodové jarní dny, plné slunce a pozitivní energie.

ZMĚNY, KTERÉ PŘINESE LETOŠNÍ ROK
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NEDOŽITÉ JUBILEUM MIROSLAVA NĚMCE
12. února 2017 uplynulo rov-
ných sto let od narození ob-
čana Miroslava něMce.
pozůstalost jubilanta, který
zeMřel roku 1999 ve věku 82
let, je uchována jak příMo ve
chválenicích tak v archivu
Města plzně a všechny záleži-
tosti týkající se lidové hudby
Má ve svých sbírkách pražská
konzervatoř. něMcovu básnickou
sbírku oddechy noci pak najde ještě
řada chválenických občanů ve svých
knihovnách. kdo byl zapoMenutý  Mi-
roslav něMec alias láďa pech?
Miroslav němec se narodil ve chválenicích,
kde také bydlel po celý život. jeho otec be-
nedikt byl truhlářem a matka dcerou
chalupníka z nezbavětic. rodina ob-
dělávala asi dva hektary polí. strý-
cem Miroslava němce byl kněz
bohumil němec (*1868), umučený
ve slovinsku italskými fašisty v roce
1931. dalším Miroslavovým strýcem byl hudební virtuos
a profesor hudby František němec (*1825), přezdívaný
český Berlioz. od smrti hudebníka němce letos uplyne
125 let.
Miroslav němec studoval na plzeňském klasickém gym-
náziu, kde maturoval roku 1937. po maturitě odešel
do prahy, kde se stal posluchačem na filosofické fakultě
a věnoval se oboru čeština-filozofie. studium, přerušené
uzavřením vysokých škol, dokončil po válce. za okupace
učil tři roky na učňovských školách v praze a v plzni.
po válce působil jako profesor na gymnáziích v podbořa-
nech, v bíině, v duchcově.
v roce 1947 se přihlásil ke studiu na bohoslovecké fakultě
palackého univerzity v olomouci, kde dokončil šest seme-
strů, než byla fakulta uzavřena. pak pracoval jako po-
mocný dělník na plzeňsku - na stavbách bytů, v rudném
myslu, na poštovní překládce. dva roky strávil ve vězení
pro aktivní účast na nedovolených podnicích katolické
akce. byl odsouzen s celou skupinou krajským soudem
v plzni roku 1954. další zatčení z politických důvodů ná-
sledovalo v roce 1961, o rok později němce z valdic pro-
pustila amnestie. byl plně rehabilitován až roku 1990.
do plzně se dostal v 60. letech jako zaměstnanec
zápa¬dočeského muzea a plzeňské pobočky archeologic-

kého ústavu čsav. v letech 1968-
1973 vyučoval na gymnáziích v pla-
sích a rokycanech. po r. 1973 byl
ze školní služby propuštěn pro své
náboženské přesvědčení. v roce
1974 znovu žádal o povolení studia
bohosloví, ale neuspěl. až do svého
pensionování v roce 1977 byl za-
městnán jako vrátný v dopravním zá-
vodě spojů. zemřel 10.2.1999 na

zápal plic v janovské plicní léčebně.
již od mládí publikoval ve studentském ča-
sopise S35 a S 36. časopis byl redigovaný
dvacetiletým josefem koenigsmarkem
(1916-1993). Miroslav němec si jako bás-
ník zvolil pseudonym láďa pech. roku 1936
vydal sbírku básní Oddechy noci, a tím se

přiřadil po bok josefa koenigsmarka a
chválenického jana bareše (vlastním

jménem Fortunáta tomana).
v roce 1936 vydal devatenáctiletý
Miroslav němec svou básnickou
sbírku oddechy noci, kterou věno-

val svému o devět let staršímu příteli, básníkovi judr. For-
tunátu tomanovi. sbírku doplnila svou ilustrací tehdy
sedmnáctiletá studentka plzeňského klasického gymnázia
alena helmhackerová (1919-2010), Miroslavova mladší
spolužačka. alena helmhackerová byla později nadějnou
grafičkou tvořící především pod jménem alena koenigs-
marková. v roce 1941 se totiž provdala za výše zmíně-
ného básníka a spisovatele josefa koenigsmarka. roku
1969 byla alena koenigsmarková vyloučena ze svazu vý-
tvarných umělců a nesměla vystavovat. syn aleny ko-
enigsmarkové alex byl po otci spisovatelem a pro tv
nova napsal pětačtyřicet úvodních dílů seriálu ordinace
v růžové zahradě.
ve stejném roce, kdy vydal sbírku oddechy noci, napsal
Miroslav němec alias láďa pech ke 100. výročí karla
hynka Máchy báseň Šel kdosi Veliký.
ve třicátých a čtyřicátých, šedesátých, sedmdesátých a
devadesátých letech 20. století vedl Miroslav němec, pře-
zdívaný podle náčelníka indiánského kmene Mohegánů
uncas, chválenické woodcrafterské hnutí, o kterém jsme
v minulosti již psali. spolu s přítelem Fortunátem toma-
nem založil a vedl Vlastivědné středisko pro Chválenice a

100

Pokračování na straně 4

let od narození
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KRONIKÁŘSKÉ JUBILEUM VE CHVÁLENICÍCH
POZORUHODNÉ jUBileUM slaVí
V letOšNíM ROCe OBČaN ZByNěk
BOeHM Z CHVáleNiC. jDe O jUBileUM
sPOjeNÉ s PRaCí PRO OBeC. Malíř,
HUDeBNík, BýValý HasiČ a staROsta
OBCe DOVRšil V letOšNíM ROCe ČtVR-
tOU DekáDU Ve fUNkCi OBeCNíHO
kRONikáře. Při tÉtO VýZNaMNÉ Pří-
ležitOsti je MOžNÉ PřeDstaVit si
stRUČNě HistORii CHVáleNiCkýCH
kRONik.
Nejstarší chválenická kronika byla farní a vedli
ji od první poloviny 19. století do 30. let 20. sto-
letí jednotliví správci chválenické farnosti. Od
roku 1890 přibyly školní kroniky, které za-
ložil tehdejší řídící učitel antonín Benedikt
Brejcha. V srpnu 1910 odešel na zaslou-
žený odpočinek a po něm se ujal pokračo-
vání jeho syn, řídící učitel Vilém Benedikt
Brejcha, který začal 1. ledna 1913 psát
také pamětní knihu místního sboru dobro-
volných hasičů a v roce 1926 byl pověřen vedením první
obecní kroniky chválenické. farní a školní kroniky jsou
dnes dostupné v digitální podobě na internetovém por-
tále státního oblastního archivu v Plzni, www.portafon-

tium.eu. První obecní
kronika je společně s
kronikami vsí želčany a
Chouzovy dostupná
přímo na chválenických
obecních stránkách
www.chvalenice.cz.
Po úmrtí zakladatele
obecní kroniky Viléma
Benedikta Brejchy v
roce 1932 převzal ve-
dení pamětní knihy
jeho syn, řídící učitel

Benedikt Brejcha. Od roku 1940 musela být
kronika z nařízení nacistického režimu za-
pečetěna a uložena v archivu. teprve
v roce 1959 ji vyzvedl josef Bém, nově po-
věřený místním národním výborem funkcí
kronikáře. Do Chválenic se přiženil, když si
v roce 1939 vzal za manželku Marii Brej-
chovou, dceru řídícího Viléma Benedikta
Brejchy. kronika tak v podstatě zůstala v ro-
dině svých zakladatelů. josef Boehm do-

psal retrospektivně do kroniky události od roku
1939. Zásluhou josefa Boehma je pamětní
kniha rozšířena o dva svazky rodových kronik,

obohacených barevnými kresbami jednotli-
vých chválenických usedlostí podle stavu
z roku 1976.
Po kronikářově úmrtí v roce 1976 byl
v roce 1977 pověřen Místním národním
výborem ve Chválenicích vedením tehdy
již proslavené obecní kroniky jeho mladší
syn Zbyněk Boehm. Otec josef a syn Zby-

něk Boehmovi obohatili obecní kroniku o řadu zajímavých
kreseb. V současnosti je Zbyňěk Boehm autorem loga ja-
sánku, dětské přílohy Chválenického trojlístku.
kronika obce byla v roce 1975 vyhodnocena v celostátní
soutěži kronik malých obcí jako nejlepší v republice. Byla
po celý následující rok vystavena spolu s průvodními fo-
tografiemi v Pantheonu Národního muzea v Praze. V dal-
ším roce pak byla vystavena také v kroměřížském muzeu.
josef Bém byl na vernisáži výstavy kronik v Národním
muzeu vyznamenán ministrem kultury ČssR jUDr. Mila-
nem klusákem pamětním diplomem. Byl s ním také při
této příležitosti uskutečněn rozhovor pro tehdejší  Česko-
slovenskou televizi.
své kronikáře měly v minulosti také želčany a Chouzovy -
želčanskou kroniku vedl v 70. letech františek kosnar a
chouzovskou pamětní knihuve stejné době
spravoval alois Boček st.

40

Jiří Sankot

NEDOŽITÉ JUBILEUM MIROSLAVA NĚMCE
okolí při okresním muzeu v Blovicích. V rámci nového
střediska se Miroslav Němec věnoval nejen sepisování re-
gionální historie, ale také sběru místních lidových písní,
zvyků a rázovitých výrazů používaných ve Chválenicích,

tzv. chválenického slovníku. Po druhé světové válce byla
snaha Miroslava Němce publikovat výsledky bádání ur-
čena k nezdaru, a tak jeho dílo zůstává v rukopisné a stro-
jopisné podobě. Čas od času je činnost Miroslava Němce
připomenuta v odborném tisku.

Pokračování ze strany 3

Jiří Sankot

let kronikářem

Jedna z ilustrací
Zbyňka Boehma
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PRVNÍ POLOLETÍ VE CHVÁLENICKÉ ŠKOLE
Po dvou měsících prázdnin, kdy jsme si
užívali sluníčka, odpočívání, lenošení,
výletů a dovolené po celoročním
školním maratonu, jsme se všichni
vrátili 1. 9. 2016 zpět do práce.
Přivítala nás paní  ředitelka školy
Zdeňka Hiclová. Slavnostního zahá-
jení se zúčastnili nejen rodiče a další
příbuzní malých školáčků, ale i pan sta-
rosta. 
Hned na začátku roku k nám do tělocvičny
zavítalo divadlo. Představení se jmenovalo Na pa-
loučku a děti z mateřské školy a první a druhé třídy zá-
kladní školy se při něm krásně bavili.
V úterý 27. 9. jsme se vydali, jako každoročně v tomto ob-
dobí, na návštěvu plzeňské ZOO. Museli jsme zkontrolo-
vat  �, která zvířátka vyrostla, kdo má jaký přírůstek, či co
je nového v prostorách areálu. Počasí již od samého rána
naznačovalo, že se nemusíme bát a opravdu – slunce nás
provázelo na každém kroku. Měli jsme štěstí, neboť vět-
šina zvířat na nás čekala ve svých výbězích. Král zvířat se
svojí mohutnou hřívou vítal svým mohutným řevem ve-
škeré návštěvníky ZOO hned u vstupu,,  lemuři nám krá-
čeli naproti a hrdě nesli své vztyčené pruhované ocasy,
plameňáci odpočívali na jedné noze s hlavou schovanou
pod křídlem, tučňáci pořádali plavecké závody, psi Dingo
se procházeli podél plotu, klokani neměli ve svých kap-
sách schovaná mláďata, pižmoň se snažil dostat do svého
výběhu, který mu čistil zřízenec, žirafí koráby pluly
mezi stromy….škoda jen, že nám čas utekl tak rychle a my
museli odjet zpět domů.
V úterý 18.10. jsme se vydali na výlet do Spáleného Po-
říčí. Vydali jsme se směrem k rybníku Hvýžďalka potom
děti navštívily místní Záchrannou stanici zvířat. Bylo zají-
mavé vidět ježka bez bodlin, pidi ježečka, lišku, či mou-
drou sovu, věčně vesele poskakující veverky a mnoho
dalších obyvatel ekocentra.
V úterý 25. října jsme se nechali inspirovat oslavami Hal-
loweena. Tento svátek pochází z Irska, slavili ho již staří
keltové. Svátek se slaví většinou v anglicky mluvících ze-
mích, převážně v USA, VELKÉ BRITÁNII, IRSKU na NOVÉM
ZÉLANDU apod.  Děti společně s p.  učitelkami Janečko-
vou a Matasovou  si připravily vydlabané dýně – lampičky,
které se dávají před domy, aby odháněly zlé duchy. Vyrá-
běli jsme duchy, netopýry, pekli halloweenské zákusky,
děti přišly převlečené za halloweenská strašidla a spo-

lečně jsme hráli halloweenské společen-
ské hry. Děti si rovněž zazpívaly spo-
lečně s p. uč. Janečkovou písničky
o  Witch Winnie and Wilbur  - čarto-
dějnice Winnie a černý kocour Wil-
bur, které se naučily v hodinách

anglického jazyka.
16. listopadu jsem se podívali do his-

torie města Plzně. Mateřáčci i žáci školy
se vydali spolu s paními učitelkami do Pi-

vovarského muzea a Plzeňského historic-
kého  podzemí. Nejprve děti, rozdělené na skupiny,

absolvovaly výklad kombinovaný s vyplňováním pracov-
ních listů. Jednalo se o „Zapomenutá řemesla“. Vzhledem
k tomu, že školáci v loňském školním roce absolvovali
„cestu do středověku“, díky putování za velikánem české
historie Karlem IV., některá řemesla znali a orientovali se
v úkolech snadněji, o jiných se dozvěděli nyní. Nejvíce
byla prohlídka věnována přímo výrobě piva a s ním sou-
visejícími řemesly. Po svačině se žáci školy přesunuli
do Plzeňského podzemí a prohlédli si bludiště cest a ces-
tiček, které vedou pod historickým jádrem města Plzně.
Byly zde exponáty z doby vzniku Nové Plzně  ve 13. stol.,
hospoda – krčma,  husitství, obléhání Švédy, první knih-
tisk z 15. století, apod. Žáky zaujaly dlouhé chodby,
ve kterých se v době nebezpečných  válek skrývali Plze-
ňané dlouhých 11 měsíců, aniž by vystoupili na povrch
města. Bylo zde velké množství studen, exponáty, které
přežily téměř 600 let. Úžasný byl  poutavý výklad paní
průvodkyně. Díky ní jsem se zas dozvěděli spoustu zají-
mavých informací, které se nám budou hodit do výuky
o historii naší země.
Naše škola i školka se zapojily do projektu Ministerstva
zemědělství „Medová snídaně“. V pátek 4. listopadu přijel
do školy pan včelař, který velmi zajímavě vyprávěl o tom,
jak vzniká med a jak se chovají včely. Poté jsme ochutnali
čerstvý chléb s medem.
V pátek 11.11.2016 k nám přijela paní záchranářka se
Zdravotnické  záchranné služby Plzeňského kraje. Přihlásili
jsme se totiž do projektu  „První pomoc pro prvňáčky
aneb Když nám medvědům někdo stůně“. Všichni jsme si
prakticky vyzkoušeli, jak poskytnout první pomoc, když
dojde k zástavě dechu, když se řízneme, když si něco zlo-
míme a když dojde ke krvácení. Naučili jsme se – Kdy a
Jak správně volat záchrannou službu.

Pokračování na straně 6
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PRVNÍ POLOLETÍ VE CHVÁLENICKÉ ŠKOLE
V pondělí se naše škola proměnila ve školu čertí. Celé do-
poledne se všude proháněli malí čerti a čertice. Rozvrh
hodin byl také čertovský. První hodina válení, následovala
hodina brblání, škrabání a kouzlení, museli jsme také při-
kládat pod kotel. Celý den jsme se učili čertovským na-
ukám.
Jako každoročně děti naší školy a školky pro rodiče, pra-
rodiče a všechny občany Chválenic nacvičily vánoční před-
stavení a vyrobily dárky do vánočního jarmarku. Děti
z mateřské školy si připravily medvědí párty a školáci
módní přehlídku. Na závěr si děti s paní učitelkou Janeč-
kovou zazpívaly při kytaře známé i neznámé vánoční
písně. Všem dětem se vystoupení moc povedlo a rodiče
je odměnili dlouhým potleskem. Od pana starosty děti
dostaly jako poděkování něco na zub a paní učitelky
malou kytičku.
Jarmark se také povedl, děti prodaly téměř všechny vý-
robky a vydělané korunky použijí na nákup výtvarného
materiálu a odměny.
Ve středu po velké přestávce se žáci spolu s paními uči-
telkami vydali ke krmelci do místního lesa. Zvířátka se
mohla těšit na dobroty, které v krmelci vytvořily opravdu
bohatou vánoční nadílku, v podobě sena, jablíček, mrkví,
kaštanů a mnoho dalších dobrot. Těsně před obědem,
když se vraceli všichni zdárně z vykonaného dobrého
skutku zpět do školy, našli ve škole první třídu zamčenou

a klíč jakoby se do země propadl. Nakonec Kristýnka z
druhé třídy objevila klíč v dřevěném betlémě, který zdobí
naší školu a mohla třídu odemknout. Na všechny čekala
nadílka od Ježíška, který zanechal pod stromečkem
mnoho dárků, které žákům udělaly obrovskou radost. Dě-
kujeme Ježíškovi.
19. prosince  se školáci s paní učitelkou Janečkovou, jako
už tradičně v tento předvánoční čas, představili s pásmem
koled a vánočních písní v místním kostele ve Chválenicích.
Díky nemocem v dětském kolektivu vypadla na poslední
chvíli nečekaně spousta zpěváčků, jejich sóla museli na-
rychlo převzít jejich spolužáci a ti to zvládli na výbornou.
Zazněly zde  koledy lidové i umělé, známější  i méně
známé. Potěšilo nás, že  se přišli podívat nejen rodiče a
prarodiče, ale i místní občané.
V pátek 6.1. jsme se tradičně rozloučili s vánočním časem
za zpěvu tří králů. Kašpar, Melichar a Baltazar společně
s žáky třetí, čtvrté a páté třídy přiblížili mladším spolužá-
kům tento zvyk. 
V úterý 21. února jsme se vydali do Techmania Science
center v Plzni. Hned na úvod na nás čekalo promítání 3D
filmu o sluneční soustavě. Navštívili jsme některé planety
– např. Venuši, Saturn, přistáli jsme na Měsíci a pak nás
to zavedlo až do jiné sluneční soustavy mimo naší galaxii
Po skončení projekce jsme si  prohlédli  spoustu interak-
tivních exponátů, naši kamarádi z mateřské školy shlédli
show, viděli jsme  staré lokomotivy a trolejbus. Hrou jsme

se učili o přírodních i fyzikálních  zá-
konech, vyzkoušeli jsme rychlou
jízdu na rotopedu a kontrolovali
jsme si svůj tep, veslovali jsme na lo-
dičce,, seznamovali se s historii prů-
myslu a techniky, někteří chlapci se
déle zdrželi u modelu bagru.
Na závěr naší návštěvy v tomto tech-
nickém centru, jsme se opět ode-
brali na promítání 3D filmu
tentokrát na téma „Horská lesní pří-
roda“. Najednou jsme se ocitli v lese,
šuměl zde potůček, létaly sovy a ka-
pradí a mech byly tak blízko nás, že
nám film navodil velmi příjemnou
atmosféru letního stráveného dne
v přírodě.

Pokračování ze strany 5:

Pozdrav z čertí školy

Mgr. Oldřiška Janečková
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PRVNÍ POLOLETÍ VE CHVÁLENICKÉ ŠKOLE

Měsíc únor jsme věnovali zdravé výživě. Zaměřili jsme se
na pestrost jídelníčku, pravidelnost stravování a v nepo-
slední řadě jsme řešili potravinovou pyramidu, která zná-
zorňuje vhodnost konzumace jednotlivých potravin. Naše
škola je zapojena do projektu Ovoce do škol, kdy každý
druhý týden obdrží žák prvního stupně ovoce či zeleninu
v určitém množství. U žáků je tento projekt velice oblíben.
Otázkou je, jestli sami zaručeně rozpoznají zdravou po-
travinu a s chutí ji snědí. V projektu jsme se zaměřili
na sestavení zdravého jídelníčku, též jsme nakreslili talíř
zdravého oběda a v hodině pracovních činností jsme si
vytvořili zdravou svačinu. Na výběr bylo celozrnné pečivo,
žervé, sýr a několik druhů zeleniny. Tento projekt se též
zaměřil na hodnocení stravování ve školní jídelně, kdy žáci
prvního stupně hodnotili kvalitu a pestrost jídel pomocí
dotazníkového šetření. Žáci se též seznámili se složením
jednotlivých potravin a mohli jsme vyvrátit tvrzení, že tva-
roh je vyroben z mouky J Samozřejmě, jak správně stra-
vovat se člověk učí celý život a když se z dítěte stane
dospělý člověk, jede si v zajetých návycích, které mu vy-
tvořila rodina a škola. Do projektu byly zařazeny výukové
materiály získané na školení ZDRAVÍ 2020 a ZDRAVÁ 5.

Zdravé stravování

               

               

TÉMA K DISKUSI - STROMY KOLEM KOSTELA

Měl bych  jedno téma na diskuzi, která by mohla proběh-
nout během letošního  roku  mezi všemi občany naší
obce. 
Kolem našeho kostela sv. Martina stojí pět stromů druhu
Jírovec maďal,  lidově  nazývaný kaštan,   ve stáří asi 100

let. Stromy mají průměr  kmenu  od  61 do 102 cm. Tyto
stromy byly před několika lety ořezány a od té doby znovu
víceméně obrostly novými větvemi. Jejich vzhled však  zů-
stal   narušen a působí  dost tristně. Navíc je tu větší prob-
lém, a to, že jejich kořeny už delší dobu narušují statiku
přilehlé zdi bývalého hřbitova. Na některých místech už
došlo k vyvalení stavebních kamenů a hrozí destrukce.
Navrhuji  proto  úpravu celého místa. Nahradit staré
stromy novými , upravit okolní zeleň a přitom opravit hř-
bitovní zeď.  Stálo by za úvahu,  jestli  na místo u brány
do kostela přidat lavičku a zpřístupnit bývalý hřbitov přes
den. Také by opět,  jako každou loňskou neděli,  mohl být
celodenně přístupný  kostel západním vchodem ke mříži.
Nejsem příznivcem zbytečného kácení, ale jsem přesvěd-
čen, že by tato úprava velmi pomohla zlepšit prostředí
v naší obci kolem kostela. Ing. Jiří Basl, zástupce farnosti

Mgr. Šárka Matasová
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PODZIM A ZIMA U HASIČŮ V ŽELČANECH
Dosavadní akce SH ČMS – SDH Želčany:
Možná Vás zaujalo nové označení sboru. Ve stručnosti  lze
říci, že je to důsledek nového  občanského zákoníku, dle
něhož se museli všechny hasičské sbory během roku 2016
přeregistrovat podle nových pravidel. Jak vidíte, různými
reformami neprochází jen legislativa našeho státu, ale i
legislativa našich spolků a sborů.
Nové označení ale nic nemění na činnosti hasičů, která je
stále obrovská. Slovem i obrazem uvádím akce, kterých
nebylo opravdu málo a kterých se sbor účastnil anebo
které sbor pořádal jak pro členy, tak pro širokou veřejnost
v období od posledního vydání Chválenického trojlístku
tzn. od října 2016: 

1. 10. 2016 - braný závod v Radochovech a 1. a 8.•
místo pro starší žáky a 5. místo pro mladší žáky.
8. 10. 2016 - Vyhodnocení Ligy mladých hasičů okresu•
Plzeň jih -  1. a 6. místo vybojovali starší žáci a 2. místo
mladší žáci.
15. 10. 2016 - dětský hasičský závod v Blovicích a 2. a•
4. místo pro starší žáky  a 2. místo pro mladší žáky.
26. 10. 2017 - hasičský výlet pro děti do Dobřan•
do lesoparku a na bowling
27.10.2016 - vydařený 2. lampiónový průvod zakon-•
čený opékáním buřtů

28.10.2016 - výlov rybníka v Chouzovech spojený•
s prodejem ryb
4. 11. 2016 – GALAVEČER – vyhodnocení 12. ročníku•
Západočeské hasičské ligy. Naše dětská hasičská ka-
pela CHOZE BAND poprvé vystoupila na velkém pódiu
v KD ŠEŘÍKOVKA - Plzeň - Slovany. 
24.12.2016 – zpívání vánočních koled v Želčanech.•
V tento sváteční čas se schází  v Želčanech na návsi
téměř stovka lidí, včetně 28 účinkujících, aby si zde
společně zazpívali koledy a popřáli si krásné svátky.
30.12.2016 – výroční valná hromada SH ČMS - Sboru•
dobrovolných hasičů Želčany. Na této sváteční akci
želčanští hasiči zhodnotili svoji činnost, předali oce-
nění a naplánovali aktivity na rok 2017. Mezi oceně-
nými byli: Lucie Hajšmanová,  které bylo předáno
Čestné uznání Sboru dobrovolných hasičů Želčany, Jiří
Benda, Josef Škala ml., Alois Škala, Lenka Vimrová a
Radka Vimrová obdrželi Čestné uznání OSH, Dušan
Novotný obdržel medaili Za věrnost 20 let, Ladislav
Král a Jiří Šustr dostali medaile Za věrnost 30 let, Jo-
sefu Škalovi byla předána medaile Za věrnost 40 let a
Jana Škalová získala Čestné uznání KSH. 
14.1.2017 – dětského  maškarního bálu se v Želča-•
nech zúčastnilo 49 dětí a 72 dospělých. Pořadatelé šli
příkladem a letos byli oblečeni v maskách indiánů a
indiánek.

Pokračování na straně 9

Výlet do Dobřan

Lampionový průvod Zpívání u stromečku

Výlov v Chouzovech
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PODZIM A ZIMA U HASIČŮ V ŽELČANECH

4.2.2017 – tradičního a letos opět vydařeného hasič-•
ského plesu, se stejně jako v předchozích dvou letech
účastnilo přes 100 lidí. K tanci a poslechu hrála sku-
pina TOJA. 

Připravované akce ZDH Želčany:
neděle 7. 5. 2017 od 10 hodin - Soutěž mladých ha-•
sičů: “CHOUZOVSKÝ RYBNÍK“ v Chouzovech na ryb-
níce. Již 8. ročník. 
pondělí 8. 5. 2017 od 13 hodin - rybářské závody -•
rybník na návsi v Želčanech
Středa 10. 5. 2017 – Český den proti rakovině – již 21.•
ročník. V tento den v odpoledních hodinách vyrazí již
druhým rokem do ulic našich vesniček a k vašim do-
movům želčanští hasiči mladí i ti starší a budou pro-
dávat kytičky měsíčku lékařského. Zakoupením
kytičky měsíčku lékařského v hodnotě min 20Kč
za kvítek přispějete do sbírky na boj proti rakovině.

Český den proti rakovině je nejstarší
sbírka ČR, která se pravidelně koná
již od roku 1996. Prostředky zí-
skané z prodeje kvítků měsíčku lé-
kařského poputují na boj proti
rakovině - na nádorovou prevenci,
zlepšení kvality života onkologic-
kých pacientů, podporu a vybavení
onkologických center. Hlavním téma-
tem letošní sbírky jsou nádorová
onemocnění hlavy a krku (nádory
ORL). Barva stužky kytiček pro le-
tošní rok je oproti zveřejněnému
obrázku modrá.

Více informací o sbírce najdete na těchto internetových
stránkách: https://www.denprotirakovine.cz/

Stručně o naší práci na počátku roku 2017:
Do roku 2017 vkročili želčanští hasiči s magickým číslem
77. Je to počet aktivních členů.  Z toho je 36 děti, doros-
tenců a dorostenek do 18 ti let. 
V plánu pro letošní rok jsou připraveny aktivity stejné,
jako v letech předchozích tzn. udržovat veškerou techniku
v provozuschopném stavu, zajišťovat proškolení jak  de-
vítičlenné výjezdové jednotky, tak i ostatních členů sboru.
Podílet se na údržbě vodních zdrojů v obcích, zúčastnit
se akce uklízíme Česko, spolupracovat s obcí a podílet se
na obecních akcích. V letošním roce bude stěžejní pomoc
při opravě  klubovny alias Kongresového centra. Je nap-
lánováno několik brigád. Brigáda na sběr železa a odstra-
nění napadených dřevin už proběhla. Ani na poli
sportovním muži a ženy nezahálejí. V tento čas po
úspěšné realizaci dětského maškarního bálu a hasičského
plesu trénují, připravují mašinu a další výstroj a výzbroj
na první závody, které se konají už v neděli 23. 4. 2017
od 12 hodin na stadionu v Nezvěsticích. Všechny čtenáře
zveme na tuto akci. Přijďte podpořit své týmy. 
Ani s dětmi nezahálíme a opět jsme začali trénovat v klu-
bovně alias Kongresovém centru v Želčanech. Do prázd-
nin můžete děti vidět na těchto závodech: 4. 3.
v Dobřanech, 18. 3. v Oplotu, 29. 4. na Chlumu a  7. 5.
na domácí půdě v Chouzovech, 13. 5. v Žákavé, 27. 5.
ve Štěnovickém Borku, 3.- 4.6. na okresním kole hry Pla-
men v Nepomuku, 10. 6. ve Šťáhlavech, 17. 6. ve Šťáhla-
vicích, 25. 6. ve Dnešicích. Jako každý rok i letos přeji
dětem,  ať se jim daří.

Pokračování ze strany 13:

Ing. Jana ŠkalováVzpomínka na loňský Chouzovský rybník

Dětský bál
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NOVINKY U HASIČŮ VE CHVÁLENICÍCH
Je to již 125 let od založení sboru dobrovolných hasičů
ve Chválenicích. Poslední léta činnost začíná valnou hro-
madou, a ani letos tomu nebylo jinak, proběhla 14. ledna
na hasičské zbrojnici. V loňském roce jsme opět přibrali
nové členy, a to Jakuba Vaňka, Tomáše Vyletu a Jana Vo-
paleckého. Sbor má celkem 84 členů.

Družstvo žen v čele s trenérem Ing. Karlem Nolčem mi-
nulý rok obhájilo prvenství na mistrovství republiky, které
probíhalo od 26. do 28. srpna v Brně. Je to již 15. titul a
kromě roku 2011 kdy nepostoupily z krajské soutěže,  byly
na vrcholu.

Družstvo mužů sice nemělo takové soutěžní výsledky, ale
zato se účastnilo spousty akcí v obci a uspořádalo ne-
jednu brigádu. Pro letošní rok jsou zatím naplánovány

akce ořez stromů, sběr železa, rekonstrukce hasičárny,
udržení akceschopnosti výjezdové jednotky, dětský den
a uspořádání Memoriálu Miroslava Šebka a Václava Ha-
vlíčka.
Dne 28. ledna 2017 se konal hasičský ples SDH Chválenice
v místním pohostinství. Hasiči a kapela Melodion přilákali
opět mnoho hostů a sál byl zcela vyprodán. Jsme rádi
za velkou návštěvnost a doufáme, že nás budou lidé na-
dále podporovat. Velké díky patří sponzorům, kteří po-
mohli realizovat bohatou tombolu. Příští bál je
naplánován na 27. ledna 2018.

Oslavy 125. výročí od založení sboru proběhnou na 8. roč-
níku Memoriálu Miroslava Šebka a Václava Havlíčka, který
se koná 8. července 2017 od 13.00 na hřišti u křížku.

Miroslav Koubek

Na sklonku roku 2016 byl v Želčanech obnoven
historický křížek na rozcestí U Čápků. Křížek se
nachází na křižovatce silnic z Chouzov do Nezvěs-
tic a z Chválenic do Nepomuka. Můžeme jej vidět
jak na mapě stabilního katastru z první poloviny
19. století tak na mapě třetího vojenského ma-
pování z 1. poloviny 20. století. Na topografic-
kých mapách z 2. poloviny 20. století však již
chybí. Jedinou fotografií, která nám jej nezře-
telně ukazuje, je zároveň nejstarší snímek želčan-
ské návsi z roku 1895.

Přibližně před rokem byly zbytky křížku nale-
zeny v křoví poblíž frekventované křižovatky.
Chválenický kameník Lukáš Řezníček se letos ujal
rekonstrukce křížku. Počátkem listopadu 2016
došlo k instalaci opraveného soklu a po polovině
listopadu přibyl i křížek. Staronový křížek se tak
opět po dlouhé době stává ozdobou rozcestí U
Čápků. Je osazen jen o několik metrů blíže k Žel-
čanům než kde bylo jeho původní místo.

Rekonstrukci želčanského křížku U Čápků před-
cházela oprava Bláhojc křížku v Chouzovech (do-
končena v červenci 2016) a u hřbitovní zdi
chválenického kostela sv. Martina (dokončena v
květnu 2016).

Chválenický křížek stojící u zdi starého hřbi-
tova je možné také vidět již na nejstarších foto-
grafiích naší obce. Stojí na svém místě
pravděpodobně minimálně od počátku devate-
náctého století a je možné, že je stejně starý jako
Dientzenhoferův kostel sv. Martina, postavený v
letech 1747-1753. Nikdy nebyl odstraněn, jen pí-
skovcový sloupek byl během desetiletí opatřen
štukem a bílou barvou. Teprve po jeho letošní
opravě je možné plně obdivovat krásu použitého
materiálu. Stejně jako v Želčanech, také ve Chvá-
lenicích byly křížek a sloupek opravovány zvlášť. 

Kamenná hřbitovní zeď, u které chválenický kří-
žek stojí, ve svém nitru pravděpodobně skrývá
zdivo starého gotického kostela, který byl r. 1753

nahrazen pozdějším chrámem od Dientzenho-
fera. Od r. 1790 do r. 1830 stávala pod
křížkem, směrem k silnici provizorní
budova farní školy. Hřbitovní zeď
byla zároveň zadní zdí školy. Od r.
1830 se již vyučovalo v dnešní školní
budově. 

Bláhojc křížek v Chouzovech je
pravděpodobně nejstarší zachova-
nou památkou ve vsi. Teprve v roce
1935 byla v sousedství křížku po-
stavena zvonička, která jej výrazně
převýšila. Nová chouzovská kaplička
nahradila po zboření chouzovské
obecní kovárny zvoničku, jež byla
umístěna nad obytnou částí kovárny.
Zvonek byl také do nové kapličky
přenesen z kovárny a zvoněním byla
i nadále pověřena rodina místního
kováře.

PŘEDSTAVUJEME OPRAVENÉ A OBNOVENÉ KŘÍŽKY V NAŠÍ OBCI

(js) U Čápků
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ŽIVOT V ULITĚ NA VENKOVSKÉM STATKU
Také ve vás slovo ulita budí po  tepla

a bezpečí, malého domečku, kde
se člověk schová před deštěm a
nepřízní počasí? V naší „Ulitě na
statku“, o které chci dnes psát,

naleznete útočiště nejen před ne-
přízní vrtkavého počasí, ale i před

nepřízní životního osudu. Statek je místem pro
setkávání a sdílení. Když jsem jedno podzimní od-

poledne poprvé vkročila do zahrady, upoutal mne hlou-
ček dětí v různém věku, děti byly živé a veselé, radostně

pobíhaly po zahradě a má tehdy pětiletá dcera se mezi
ně hned vmísila, bez zábran byla přijata do dětského ko-
lotoče her, skákání, houpání na houpačce, pobíhání
ke slepicím, morčatům a králíkům. A co já, taky zapadnu
mezi ostatní pro mne naprosto neznámé lidičky? To byla
otázka, která mne strašila od počátku. Byla naprosto zby-
tečná, nestačila jsem se ani nadechnout k pozdravu a už
nás mile vítala energická majitelka domečku Zuzka. Atmo-
sféra podzimního sluníčkového odpoledne mne naprosto
pohltila, na programu bylo hromadné pouštění draků,
děti se během odpoledne všechny svezly na koníkovi,
který je na statku hlavně pro ně, pro jejich radost, pro ně-
které z nich je určitou formou terapie. Následovalo opé-
kání buřtů, sezení u ohýnku, a když se přede mnou objevil
pekáč s buchtou, který dovezla jedna z maminek, neodo-
lala jsem a zakousla se do té dobroty. S buchtou v ruce
u ohýnku jsme si s manželem řekli, že je nám na statku
moc hezky, neumím popsat, proč pro mne bylo zrovna
tohle odpoledne tak zvláštně hezké a příjemné, určitě za

to mohla parta fajn lidí, ale asi také ten pocit, že jsme strá-
vili odpoledne právě s těmi, kterým Ulita na statku přináší
úkryt před nepřízní jejich osudu, před nepřízní, jež nese
název autismus. Oč jde? O to, že toto onemocnění má
mnoho forem, ale všechny z nich mění životy těch, kte-
rých se to týká a také těch, kteří s nimi žijí.

Zuzka je vystudovaná učitelka pro 1. stupeň ZŠ, postupně
se jí narodily dcery Terezka, Anežka a Eliška. 21 letá
Anežka má diagnostikovaný atypický autismus s lehkou
mentální retardací, jedná se o oficiální diagnózu, Zuzka
na ní moc nekouká a nezabývá se jí. Anežce je její pravou
rukou, tím, kdo jí prozatím provází celým jejím životem,
říká a ukazuje jí, co a jak má udělat, aby mohla každo-
denně fungovat. Ne jednou, ne desetkrát, spíše stokrát,
tisíckrát, stále a stále…Anežka je sice klidnější a tišší po-
vahy, ale nedokáže si sama vyplnit svůj volný čas, je na je-
jích rodičích, aby jí s náplní času během dne pomohli.
Anežky nejoblíbenější činností je sledování televize, zpí-
vání a tanec. Myslím, že to, že má zájem o hudbu a pohyb
je jistě zásluhou její rodiny a těch, kteří jí obklopují a snaží
se jí nabídnout rozličné aktivity, vždyť velká část dnešních
dětí nemá kromě televize a počítače zálibu žádnou.
Anežce tanec pomáhá získat potřebnou rovnováhu a
energii, z které následně čerpá i během dalších dní. Zuzka
se však snaží přemýšlet i do budoucna a trápí jí fakt, že
tyto děti mají vstup do života dospělých mnohem těžší,

konstatuje, že „domečků pro bydlení“, ve kterých by své
zázemí tyto děti-dospělí našly, je u nás v republice pra-
málo. Kromě myšlenky na chráněné bydlení se jí rodí v
hlavě i nápad na realizaci chráněné pracovní dílny, která

Pokračování na straně 12
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ŽIVOT V ULITĚ NA VENKOVSKÉM STATKU
by Anežce i jiným přinesla možnost aktivně se zapojit
do pracovního procesu. Nemá však na mysli chráněné
bydlení a chráněnou dílnu jako sociální službu, kde
vlastně jde o vztah služba – uživatel, konzument, ráda by
vytvořila zázemí v tomto duchu pro členy spolku a pro je-
jich děti, kteří se sami zapojí do celého procesu, do všeho
dění, s podílením se…Prvním krokem pro to, aby se po-
dařilo pro děti chráněné bydlení a dílnu vytvořit je to, že
byl založen spolek s názvem „Ulita na statku“. 
Spolek vznikl z klubu, který fungoval již od roku 2007, a
to díky paní ředitelce z občanského sdružení MOTÝL
v Plzni. MOTÝL byl jediným sdružením, které Anežku
tehdy přijalo na svůj zájmový kroužek, a tím se pomalu
začala odvíjet spolupráce, jelikož Zuzka v MOTÝLU začala
díky svému pedagogickému vzdělání aktivně vést děti
v dalších kroužcích a následně zde začala pracovat také
jako poradkyně rané péče. Dojížděla do rodin, ve kterých
se narodilo postižené dítě. Během svého působení v MO-
TÝLU si Zuzka pomalu začala realizovat svou představu
o tom, že by bylo fajn, kdyby se rodiče autistických dětí
mohli začít společně setkávat a sdílet své starosti, radosti,
nápady i běžné věci a náměty, které život přinese. 
Ze své zkušenosti dobře ví, že toto byla věc, po které se
ona sama začala pídit v okamžiku, kdy se jí její život změ-
nil narozením postižené holčičky. Zuzka se s dětmi snaží
pracovat spíše intuitivně než podle příruček, prostě tak,
jak to funguje v běžném životě. Využívá jen svých peda-
gogických, maminkovských, osobních i pracovních zkuše-
ností. Smysl své práce vnímá v tom, aby děti byly
připravené na start do svého budoucího života. Ulita
na statku v Chouzovech je pro tyto děti zatím místem
pro víkendová a prázdninová setkání, ale snem Zuzky je,
aby se podařilo časem vybudovat pevnější zázemí. 
Pracuje na tom ona i její okolí, a pro nás Chválenické ženy
je to výzva k tomu, abychom přispěly i my. Předloni se
nám podařilo na dobročinném jarmarku u vánočního
stromečku ve Chválenicích vybrat za prodej drobností a
perníčků, částku 1500,- Kč. Částku jsme z našich pro-
středků zaokrouhlily na 2000,- Kč a ty jsme předaly Ulitě
na statku. Vloni jsme za prodej u stromečku opět utržily
necelých 1500,- Kč, částku ještě během roku zvýšíme a
na podzim opět předáme dětem ze spřáteleného spolku.
Výrobky do dobročinného prodeje většinou tvoříme na
vánočních a jarních dílničkách, kde se vždy najdou ti, co

rádi svým výtvorem přispějí k dobré věci. Na straně druhé
jsou zase ti, kteří svou koupí tuto činnost podpoří též. 
Všem vám moc děkuji jménem Chválenických žen, Zuzky
a všech dětiček. Budu moc ráda, pokud vás čtenáře tento
článek osloví a přiměje vás se zamyslet, a možná i vymy-
slet, čím byste zrovna vy mohli také podpořit Ulitu
na statku. Těším se na to, že letošní dobročinný obchůdek
bude plný vašich výrobků a že se možná najde i někdo,
kdo s námi souzní, a bude třeba ochoten přispívat na pro-
voz Ulity. Do statku je ještě potřeba zavést vodu, zreno-
vovat stará okna, tak aby statek mohl dostat nový kabát,
avšak udržel si svou kouzelnou původní podobu. Na re-
novaci také čeká stará kuchyňská kredenc a původní skříň.
Toto vše jsou však jen střípky toho, co je zapotřebí pro vy-
budování útulného a bezpečného zázemí pro děti, Zuzku
ještě čeká dlouhá cesta za svým snem, ale ona po ní
nejde, ona za svou metou běží tryskem. Tak jí držme
palce.
PS: Děti, které se v Ulitě na statku scházejí velmi milují
skládání puzzle, takže vyhlašuji sbírku s názvem „Puzzle
pro Ulitu“. Pokud má někdo z vás doma po svých dětech
kompletní skládačky (min. 50, max. 500 dílků) a už si
s nimi nikdo nehraje, můžete je donést buď na jarní díl-
ničky do hasičárny, nebo je předat do místního konzumu,
kde je paní prodavačky od vás převezmou a předají dále.
Aktuální informace o dění na statku se dozvíte na strán-
kách spolku: http://ulitanastatku.webnode.cz/. Více in-
formací o problematice autismu jsme připravili na
webových stránkách Chválenického trojlístku, které jsou
součástí obecních stránek: http://www.chvalenice.cz/.

Pokračování ze strany 11:

Kateřina Benešovská
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Před 90 lety, v noci z neděle 18. na pon-
dělí 19. září 1927 byla ve Chválenicích po-
řádána tradiční  taneční zábava, která lákala
mladé lidi nejen ze vsi, ale i z okolí. Na chvá-
lenickou tancovačku se chystali i dva čeledíni
pobývající toho času v sousedních Nezba-
věticích – kamarádi František Beneda a
Maxmilián Fišer. Zatímco Max Fišer po-
cházel ze středních Čech a v Nezbavěticích
pobýval na černo, František Beneda žil v Ne-
zbavěticích trvale, u svého švagra, hos-
podáře Františka Louly.
František i Max měli své lásky ve Šťá-
hlavicích, vsi vzdálené přes pole tři
čtvrtě hodiny od Nezbavětic. Dívka
Maxe Fišera sloužila přímo u šťáhla-
vického starosty Josefa Šebka a milá
Františka Benedy u hospodáře Karla Šimány na šťá-
hlavické návsi. Benedova dívka se jmenovala
Marie Štěpánková a neměla právě nejlepší pověst.
Pohledné tmavooké a černovlasé
děvče menší postavy bylo známé
svou neskrývanou nákloností k
mužům a po vsi se vyprávělo, že ve
Šťáhlavicích i v každé z okolních vsí má ně-
jakého milého. 
Na Šimánově statku měla dvacetiletá
Marie Štěpánková malý pokojík, do
kterého se vcházelo přímo ze dvora.
Šlo o 1,5 m širokou a 2,5 m dlouhou
tmavou místnost bez oken, skromně
zařízenou. V komoře se nacházela pro-
stá postel, malý starodávný prádelník a
přenosný věšák. V zásuvce prádelníku
děvče uchovávalo několik kousků prádla,
pár krabiček, bankovky v hodnotě 13 Kč a
pokladničku, ve které byly naspořeny další sotva dvě ko-
runy. Na prádelníku byla postavena svíčka a na věšáku vi-
sely troje pracovní šaty. Podlaha byla cihlová a sešlapaná.
Pokoj bylo možné zamykat pouze ze dvora, zevnitř byly
dveře zajišťovány závlačkou. 
Marie si však se zamykání dveří hlavu nedělala. Nechá-
vala otevřeno a často u ní dokonce některý z jejích ná-
padníků přespal. Tak tomu bylo od listopadu 1926, kdy
začala na statku sloužit. Z vyzývavého chování služebné
Marie Štěpánkové hospodář radost neměl a zdaleka
nebyl sám. Chybějící zábrany přiváděly Marii do hádek

nejen se šťáhlavickými selkami a s jed-
notlivými nápadníky, ale i s maminkou a

strýcem Vilémem Zelenkou, který byl jejím po-
ručníkem.

Marie pocházela z chudé hornické rodiny
z obce Chaloupky u Komárova na Hořo-
vicku. Zde, v osadě Kocanda, proslavené
později pohádkou Jana Drdy, žily gene-
race rodiny Štěpánkových. Slévač Jan
Štěpánek se oženil roku 1905 s Annou

Zelenkovou ze Strašic a v roce 1907 se
jim narodila Marie, nejstarší z jejich
čtyř dětí. Bohužel, nejmladší z dětí,
Václav se již roku 1921 narodil jako
pohrobek. Maminka Anna Štěpán-
ková nebyla schopna svou počet-
nou rodinu uživit a byla nucena

svěřit dvě prostřední děti, Aničku a Honzíka, do sirot-
čince v nedalekých Cerhovicích. Poručníkem dětí se

stal bratr Anny Štěpánkové, uhlíř Vilém Zelenka, jenž se
sestře snažil finančně vypomoci. O rok později se však
sám oženil a založil vlastní rodinu. V roce 1924 se Vilém
Zelenka se svou rodinou i rodinou Anny Štěpánkové pře-
stěhoval do Šťáhlavic, kde se všichni usadili ve dvoře
Hájek poblíž zámku Kozel a Vilém Zelenka pracoval
v okolních lesích.

Významnou pomocí pro matku Annu Štěpánkovou byl
okamžik, kdy začala dcera Marie sama vydělávat

a přispívala tak do chudého rodinného roz-
počtu. Mamince a strýci Vilémovi ale ne-

uniklo, že Marie nad míru ráda
koketuje s muži.  Patřili mezi ně i slo-

venští lesní dělníci, kterých na Hájku a v jeho
okolí žilo a pracovalo více než sedmdesát.

Minimálně o jednom z nich bylo známo, že
se s ním Marie zapomněla a že jí dokonce

vyhrožoval zabitím. Mariina neposlušnost nakonec způ-
sobila definitivní roztržku mezi dívkou a strýcem Vilémem
Zelenkou. Přestože v chudé rodině Štěpánkových bývaly
ženy poměrně emancipované a často zůstávaly svobod-
nými matkami, chování dvacetileté Marie bylo i v tomto
směru přehnané.
Výhružky slovenského dělníka z Hájku nebyly tím nejhor-
ším, co zatím Marii potkalo. Na podzim 1926 rozšířilo
děvče řady svých nápadníků o tehdy třiadvacetiletého
dělníka Václava Černého, který pocházel od Radnic na Ro-
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kycansku.  Pracoval a žil v Be-
rouně, ale z neznámých důvodů
často pobýval v okolí Šťáhlavic. Mí-
stním lidem i četníkům tvrdil, že je
jako dělník zaměstnán ve Chváleni-
cích. Jak ale teprve mnohem později vyšlo
najevo, zde jej nikdo neznal. Mladík ne-
jenže si nedělal starosti s pravdomluv-
ností, ale navíc měl sklony k násilí. Již v
minulosti byl odsouzen na dva měsíce do vězení
za to, že v nedalekém Tymákově ohrožoval jistou
služebnou vidlemi, přičemž sliboval, že ji zabije. Samot-
nou Marii Štěpánkovou uhodil na podzim 1926 do úst pil-
níkem takovým způsobem, že začala krvácet. Incident
dokonce vyšetřovalo nezvěstické četnictvo, ale Marie Ště-
pánková nakonec výpověď pozměnila tak, že ji udeřil
pouze rukou a že mu odpustila. Václav Černý se tak dal-
šímu trestu odnětí svobody vyhnul.

18. září 1927, stejně jako každý týden,
přišla Marie Štěpánková k mamince
na Hájek na nedělní oběd a zdržela
se po celé odpoledne. Při obědě se
chovala vesele a bezstarostně, až
maminka pocítila opět potřebu dívce domluvit. V 5 hodin
odpoledne se vydala Marie do Šťáhlavic, aby u Šimánů
nakrmila dobytek. Poté měla schůzku s nezbavětickým
čeledínem Františkem Benedou. Ten přišel odpoledne do
Šťáhlavic společně s kamarádem Maxem Fišerem. Vy-
zvedli Marii a všichni tří pokračovali k Fišerově dívce slou-

žící u starosty Šebka v č. p. 4. Marie se s Františkem
kolem 22. hodiny vrátila do svého pokoje. František

se nejspíš dlouho nezdržel. Marie
po jeho odchodu zavřela dveře na
závlačku a převlékla se do noční

košile. Mladík vyšel před statek a opodál
spatřil postavu neznámého muže. Ve tmě se

domníval, že jde o Maxe Fišera, a proto na muže za-
volal. Ten se však začal rychle vzdalovat. František se

tedy vydal k Šebkům. Zahvízdal pod okny a Max vyšel.
Společně vyrazili zpět k Nezbavěticím. Max cestou pře-
svědčoval Františka, aby pokračovali k muzice do Chvá-
lenic. František však již neměl zájem. Odpověděl, že je

unaven a chce se vyspat. Na zábavu toho večera nedora-
zili.
Čtyřiačtyřicetiletý hospodář Karel Šimána byl devět let
šťastně ženatý. Měl o jedenáct let mladší manželku Emilii
a dva školou povinné syny – devítiletého Pepíka a sedmi-
letého Františka. Frantík začal v září 1927 chodit ve Šťá-

hlavicích do druhé třídy a Pepík do
čtvrté.  Hospodář byl zvyklý vstávat
velmi časně. V pět hodin ráno již
bušil na dveře Mariina pokojíku a
volal „Mařko, vstávej!!!“ V pondělí
19. září 1927 nejenže nezaslechl žád-

nou odpověď, ale navíc jej udivily pootevřené dveře. Ba-
terkou tedy posvítil do komory. Naskytl se mu hrůzný
obrázek – dívka ležela na polštáři na zemi s nohami čás-
tečně přikrytými peřinou. Co víc, obličej i podlaha byly
zality krví a dívce na prsou ležela zakrvácená kosa.
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AKCE VE CHVÁLENICÍCH, ŽELČANECH A CHOUZOVECH
10. 3 .2017 - Posezení pro seniory s pohoštěním a•
hudbou v Kulturním domě Na Radosti (od 15 hodin)
18. 3. 2017 - Maškarní bál v Kulturním domě Na Ra-•
dosti (od 20 hodin)
25. 3. 2017 - Vítání jara u Velkého rybníka ve Chvále-•
nicích (buzení Farškaláka, výroba píšťalek a lodiček,
kuličkiáda...)
1. 4. 2017 - Velikonoční dílny v hasičské zbrojnici SDH•
Chválenice (od 14 hodin)
7. 4. 2017 - Veřejné zasedání zastupitelstva obce v•
Kulturním domě Na Radosti (od 19 hodin)
8. 4. 2017 - Ukliďme Chválenice, Želčany a Chouzovy•
(od 9 hodin)
22. 4. 2017 - Sběr železného šrotu (od 10 hodin)•
30. 4. 2017 - Tradiční pouť na Planinách (od 9 hodin)•
30. 4. 2017 - Čarodějnická škola ČSŽ u Velkého ryb-•

níka (od 16 hodin)
5. -8. 5. 2017 - Cyklovýlet SKK, Anifilm Třeboň 2017•
7. 5. 2017 - Chouzovský rybník, soutěž mladých ha-•
sičů v Chouzovech (od 10 hodin)
8. 5. 2017 - Ploutef Fest v Želčanech, rybářské závody•
(od 13 hodin)
10. 5. 2017 - Český den proti rakovině, charitní akce•
v Kulturním domě Na Radosti 
20. 5. 2017 - Stopovačka ČSŽ Chválenice - Ulita Chou-•
zovy, spojená s projížďkou an koních a krmením zví-
řat
27. 5. 2017 - Rybářské závody na Velkém rybníku ve•
Chválenicích
28. 5. 2017 - Dětský den na hřišti U Křížku (od 14•
hodin)
1. -4. 6. 2017 - Vodácká výprava SKK - Vltava •

U Šimánů

Mapa č. 2 k příběhu
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